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SECTION A: TRANSLATION
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St Petersburg is considered one of the most polluted cities in the world. In a survey, 77% 
of residents said that they are very worried about the effect of dirty air on their health. The 
cause of the problem is obvious: exhaust gases from the cars that are everywhere on the 
city’s streets.

The good news is that the President has proposed new measures, such as a small part of 
the city centre where only cars that do not cause much pollution will be allowed. 

However, in order to improve the environment, better public transport systems will also 
be needed. 
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TOTAL FOR SECTION A = 20 MARKS
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SECTION B: WRITTEN RESPONSE TO WORKS (LITERARY TEXTS)

Respond to TWO questions. Choose two questions from Section B OR one question from 
Section B AND one question from Section C. 

Write between 215 and 250 words in response to each question.

2 Пиковая дама (Александр Пушкин)

 EITHER

 (a)  Рассмотрите, какие сцены в этой повести нам помогают лучше всего понять характер 
Германна.

 OR

 (b)  Проанализируйте, до какой степени тема сумасшествия является самой важной темой в 
этой повести.

(Total for Question 2 = 50 marks)

3 Ревизор (Николай Гоголь)

 EITHER

 (a) Оцените, как Гоголь использует язык в этой пьесе.

 OR

 (b)  Рассмотрите, как Гоголь изображает разницу между провинциальным городом «N» и 
Санкт-Петербургом в этой пьесе.

(Total for Question 3 = 50 marks)

4 Вишнёвый сад (Антон Чехов)

 EITHER

 (a)  Рассмотрите, какие сцены в этой пьесе нам помогают лучше всего понять разницу 
между разными социальными классами.

 OR

 (b)  Объясните, до какой степени Чехов реалистично изображает Лопахина в этой пьесе. 

(Total for Question 4 = 50 marks)



*P69315A0520* Turn over     

5

 

 

  

5 Один день Ивана Денисовича (Александр Солженицын)

 EITHER

 (a)  Рассмотрите, до какой степени Солженицын успешно изображает трудности жизни в 
ГУЛАГе в этой повести. 

 OR

 (b)  Объясните, как Солженицын изображает тему власти в этой повести.

(Total for Question 5 = 50 marks)

6 Неделя как неделя (Наталья Баранская)

 EITHER

 (a)  Оцените, как Баранская изображает жизнь советских работников в 1960-е годы в этой 
повести. 

 OR

 (b)  Проанализируйте, до какой степени Дима является типичным советским мужчиной 
1960-х годов в этой повести.  

(Total for Question 6 = 50 marks)

7  Сонечка (Людмила Улицкая)

 EITHER

 (a)  Рассмотрите, до какой степени можно уважать Сонечку в этой повести. 

 OR

 (b)  Объясните, какие сцены в этой повести нам помогают лучше всего понять характер 
Роберта Викторовича.  

(Total for Question 7 = 50 marks)



*P69315A0620*
6

 

 

  

SECTION C: WRITTEN RESPONSE TO WORKS (FILMS)

Respond to TWO questions. Choose two questions from Section B OR one question from 
Section B AND one question from Section C. 

Write between 215 and 250 words in response to each question.

8 Крылья (Лариса Шепитько)

 EITHER

 (a)  Рассмотрите, как Шепитько использует кинематографические приёмы в этом фильме, 
чтобы изобразить характер Надежды Степановны.

 OR

 (b)  Оцените, до какой степени отношения между Надеждой Степановной и Таней являются 
положительными в этом фильме.

(Total for Question 8 = 50 marks)

9 Утомлённые солнцем (Никита Михалков)

 EITHER

 (a)  Проанализируйте, до какой степени отношения между Котовым и Надей являются 
реалистичными в этом фильме.

 OR

 (b)  Объясните, какие сцены в этом фильме нам помогают лучше всего понять характер 
Мити. 

(Total for Question 9 = 50 marks)

10 Кавказский пленник (Сергей Бодров)

 EITHER

 (a)  Рассмотрите, до какой степени можно считать Сашу положительным героем в этом 
фильме.  

 OR

 (b)  Оцените, как Бодров изображает тему отношений во время конфликтов в этом фильме.

(Total for Question 10 = 50 marks)
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11 Левиафан (Андрей Звягинцев)

 EITHER

 (a)  Рассмотрите, до какой степени изображение одного провинциального города в России 
является реалистичным в этом фильме.

 OR

 (b)  Проанализируйте, до какой степени можно считать Лилию жертвой в этом фильме. 

(Total for Question 11 = 50 marks)
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Indicate your FIRST question choice on this page. You must use this space to answer ONE 
question from Section B (Literary Texts). You will be asked to indicate your second question 

choice on page 13.

Indicate which question you are answering by marking a cross ( ) in the box. If you change 
your mind, put a line through the box ( ) and then indicate your new question  

with a cross ( ).

Chosen question number: Question 2(a)  Question 2(b) 

 Question 3(a)  Question 3(b) 

 Question 4(a)  Question 4(b)

 Question 5(a)  Question 5(b) 

 Question 6(a)  Question 6(b) 

 Question 7(a)  Question 7(b)  

Write your answer on the next page.
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Indicate your SECOND choice question on this page. You must use this space to answer ONE 
question from EITHER Section B (Literary Texts) OR Section C (Films). Your second question 

must NOT be on the same literary text as your first question.

Indicate which question you are answering by marking a cross ( ) in the box. If you change 
your mind, put a line through the box ( ) and then indicate your new question  

with a cross ( ).

Chosen question number: Question 2(a)  Question 2(b) 

 Question 3(a)  Question 3(b) 

 Question 4(a)  Question 4(b)

 Question 5(a)  Question 5(b) 

 Question 6(a)  Question 6(b) 

 Question 7(a)  Question 7(b)   

 Question 8(a)  Question 8(b)

 Question 9(a)  Question 9(b) 

 Question 10(a)  Question 10(b) 

 Question 11(a)  Question 11(b)  

Write your answer on the next page.
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Translation source based on:

https://www.greenpeace.org/international/story/21932/how-russian-cities-are-cleaning-up-their-air/


